

# HB-referat| Juni 2023



**FDF**  
FRIVILLIGT  
DRENGE- OG PIGE-  
FORBUND

**Møde for:** FDFs Hovedbestyrelse (HB)

**Mødedato:** 14. juni 2023

**Mødetid:** kl. 18.00-21.00

**Sted:** Online

**Deltagere:** **HB:**

Anna Korsgaard Berg (AKB), Christian Skovsgaard Bjerre (CSB), Dorte Fog (DF), Emil Gaarde (EG), Kim Koch Rasmussen (KKR), Lene Thanild Schøler (LTS), Lise Aslak Jensen (LAJ), Martin Bo Hermansen (MBH), Morten Gehrt Schmidt (MGS), og Søren Falkesgaard Rejkjær (SFR)

**Ledergruppe:**

Anna Buur Vistesen (ABV), Jakob Harbo Kastrup (JHK) og Stefan Buntzen-Christensen (SB)

**Ansatte:**

Theresa Sønderskov Schaltz (TSS), Rasmus Lind (RL) og Mia Fanefjord Hansen

**Afbud:** Sofie Larsen (SL)

**Andagt:** Morten Gehrt Schmidt

**Nyhed på leder-til-leder efter mødet**

Martin Bo Hermansen

**Referent:** Theresa Sønderskov Schaltz

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<b>0 Velkomst og andagt</b>		10		
Dorte Fog bød velkommen.				
Morten Gehrt Schmidt holdt andagt.				
<b>1.0 Protokol</b>				
<b>1.1 Fastsættelse af dagsorden</b>	B	5	JHK	
Eventuel optagelse af ekstra punkter.				
Punkt 2.4 udgik af dagsordenen og behandles på et kommende HB-møde.				
<b>1.2 Årshjul</b>	O	5	JHK	x
Se opdateret udgave i SharePoint.				

Jakob Harbo introducerede med, at ledergruppen opdaterer arket løbende, oftest i samråd med HB. Musikarbejdsgruppens plan er derfor f.eks. flyttet til oktober.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<b>1.3 Siden Sidst</b>	O	10	JHK	
Orientering om de væsentligste sager, der har fyldt i FDF siden seneste HB møde.				

Jakob Harbo orienterede:

- Vi har indsendt en DUF-ansøgning med godt 15.000 medlemmer og det blev en to-årig ansøgning på baggrund af dette medlemstal. Vi er udtrukket til ekstern kontrol af DUFs revisor. Det er en relativt grundig revision. HB ønsker sig en orientering om resultatet pr. mail, når det foreligger i starten af efteråret.
- Mia Fanefjord er tilbage fra barsel. Maria Simonsen er startet i dag som kredsstartskonsulent. To nye GEÅere er ansat.
- VM-afholdelse var en stor succes. Dorte Fog besøgte arrangementet.
- FDFs delegation tager afsted til Folkemødet torsdag d. 15. juni.
- Slutopgørelsen med Eventyrsport er færdig og resultatet tegner godt. Arbejdsgruppen er også så småt i gang med logovare-produktion og vi skubber på i forhold til dette. Kredsbetegnelser har været et udestående, så processen fremover bliver direkte bestilling hos Køhler Emblemer, som altid har produceret dem.
- Udviklingsmål: Der er nyt materiale ude om både puslinge og voksne.
- Kredsundersøgelsen: Resultaterne er ude og der er lavet en proces til efterårets netværksmøder.
- Trivselskommission: FDF har i al hast indstillet Heidi Bak Nielsen via DUF. Mere info afventes.
- VIFO-konference 26.-27. september i Fåborg: Et par fra ledergruppen deltager og rapporten om FDFs uddannelse er på programmet, hvor Martin Bo Hermansen deltager i panelet. HB opfordres til at deltage.
- Menighedsrådsforeningen: Har konstitueret en ny formand. Han har kendskab til FDF og vi vil søge et godt samarbejde med ham.
- 100-året for den første FDF-lejr på Sletten markeres 1. juli.

HB tog orienteringen til efterretning.

<b>1.4 Status fra HBs Arbejdsgrupper og Kontaktpersoner for Arena</b>	0	10	HB	
Mulighed for orienteringer:				
<ul style="list-style-type: none"> <li>- Rysensteen byggeudvalg</li> <li>- Udviklingsmål</li> <li>- Arena</li> <li>- Landsdele</li> <li>- Øvrige HB-arbejdsgrupper</li> <li>- Samrådet</li> </ul>				

Orienteringer:

- Kredsstart: Anna Berg fortalte, at der i juni stiftes fire kredse: FDF Samsø, FDF Ørestad, FDF Græsted og FDF Jyllinge. FDF Herfølge satser på stiftelse til oktober. Det er utroligt glædeligt. Fokus for tiden er på henvendelser til folkekirken og menighedsrådene.
- Landsdel 1: En ung flok. Der var debat om samværsregler og de havde mange anderledes vinkler på problematikkerne end HB selv har haft. Det gav stof til eftertanke.
- Trosudvalget: Der har været holdt et givtigt møde, om end der ikke blev konkluderet en masse. Kommissoriet skal fornys til efteråret.
- Flere puslinge: Der arbejdes for til efteråret at nedsætte en gruppe frivillige, som kan undersøge perspektiver omkring forældrekommunikation og tryghedsskabende tiltag. GEÅ-Holger er i gang med en lille forundersøgelse med interviews i juni måned. Der er også godt gang i kommunikation omkring puslinge og opstart af puslingeklasser.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
- Byggeudvalg: De er fortsat i gang med at nedsætte udvalget.				

2.0 HB-Dagsorden					
2.1	<b>Kommissorium for samfundsengagementsudvalget</b>	B	15	JHK	x
	Godkendelse af kommissorium for samfundsengagementsudvalget				

Jakob Harbo indledte punktet med en hilsen fra Nadia Aron Pilgaard, den nye formand for udvalget. Nadia har været med til at udforme kommissoriet, men kunne desværre ikke deltage i dagens møde grundet arbejde.

Kommende internationale projekter er HBs ansvar at igangsætte, ikke samfundsengagementsudvalgets. For arbejdsgruppen om bæredygtighed er der indlagt en bestillingsopgave i kommissoriet.

Der kom en præcisering af, at udvalget ikke har en ansat som medlem af udvalget, men blot en kontaktperson til udvalget.

#### Kommentarer

- Denne struktur har et stort potentiale.
- Opbakning til, at der afsættes tid til temadebat mellem udvalget og HB, så udvalget hjælpes godt i gang.
- Økonomi: Selvom der finansieres via udvalgsbevillingen, så har det en konsekvens, hvor mange udvalg landsforbundet har, da bevillingen ikke bliver opjusteret. Så det er ikke helt præcist at skrive, at der ikke forventes nogen økonomisk konsekvens.
- Social bæredygtighed: Hører det hjemme hos SAMFU eller hos Relationsudvalget? Der er forskellige aspekter i temaet, som ligger bedst hos hvert sit udvalg – fx udsathed og arbejdsmiljø.
- Skal HB godkende hvilke arbejdsgrupper, som hovedudvalget nedsætter? Det er for meget detailstyring. Intentionen er ikke, at alle arbejdsgrupper skal nedsættes efter inddragelse af HB, men at HB også kan spille relevante grupper på banen.
- Eksterne samarbejdspartnere: Hvilke? Kan det eksemplificeres?
- Tilføjelse: 'aktuel' strategi.
- Der er to meget lange afsnit, hvor det er vanskeligt at trække essensen ud og vurdere prioriteringen af elementerne.

#### Beslutning

HB fulgte indstillingen og godkendte kommissoriet for samfundsengagementsudvalget med ovenstående kommentarer.

2.2	<b>Strukturevaluering - næste skridt</b>	D	15	JHK	x
	HB drøfter forslag til procesplan for nedsættelse af en struktur-tænk tank samt mulige formandsemner				

Jakob Harbo orienterede om arbejdsgruppens proces. De håber på at finde en formand til august og så småt sætte tænk tanken i gang.

#### Kommentarer

- Kan vi lære af andre organisationer og hvordan de er struktureret nationalt? Der må være megen erfaring at hente.
- Opfordring til at vælge en formand, som ikke har været så aktiv i de senere år. Gerne en formand, som har erhvervs erfaring fra organisationsverdenen og som kender til at være i en forening, som opererer under folkeoplysningsloven. Man kan godt gå videre med at

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<p>opfordre en formand, inden dette bilag er 100% færdigt. Open call til øvrige medlemmer er rigtig godt – men vi skal også selv opfordre.</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Opbakning til at inddrage viden fra kredsundersøgelsen.</li> <li>- Det vil være en bedre timing at udgive umiddelbart efter landsmødet fremfor lige før landsmødet, hvis HB alligevel ikke ser hvidbogen inden.</li> <li>- Kan noget af indholdet fra hvidbogen debatteres i workshops på landsmødet?</li> <li>- Hvordan tildeles nye kredse et netværk? Det bør også afsøges.</li> <li>- FDFs medlemsbegreb: Bekymring om, at denne debat kan komme til at fylde uforholdsmæssigt meget. Det hører ikke ubetinget hjemme i samme arbejde som det strukturelle.</li> <li>- Skal det være en betingelse, at gruppen holder sig indenfor DUFs nuværende rammevilkår eller må de gerne udfordre disse? De må gerne udfordre, men helst tydeligt markere i hvidbogen, hvornår et perspektiv er indenfor og udenfor nuværende rammevilkår.</li> <li>- Gruppen må gerne udfordre FDFs nuværende struktur, for formålet er at fremtidssikre strukturen, så den også appellerer til unge og fremtidige generationers måder at være frivillige på. Gruppen skal også huske rammerne fra folkeoplysningsloven, som definerer FDFs handlerum.</li> <li>- Opdraget på tænketankens arbejdsopgaver er endnu ikke konkret nok og det bør gå mere i en retning af organisations- og ledelsesudvikling fremadrettet fremfor at afdække status quo.</li> </ul>				

### Beslutning

*HB fulgte indstilling A og drøftede de opstillede spørgsmål og godkendte arbejdsgruppens videre procesplan med de ovenstående tilføjelser om lidt større nysgerrighed, men indenfor de nuværende rammevilkår, som FDF agerer under.*

*HB fulgte indstilling B og godkendte listen over mulige formænd med ovenstående præferencer i forhold til kompetencer, arbejdsmæssig erfaring og tidligere FDF-engagement.*

<b>2.3</b>	<b>FDF LEDEREN som medlemsblad</b>	B	15	JHK/ABV	x
	HB behandler forslag om i højere grad end nu at gøre FDF LEDEREN til et medlemsblad				

Anna Vistesen introducerede punktet med et oprids af de seneste debatter og beslutninger vedr. medieomlægningen.

### Kommentarer

- Opbakning til ændringen. Men hvor er landsforbundets fælles debatforum så? Ikke alle er på sociale medier og det er måske lidt ærgerligt at henvise udelukkende til dém. FDF LEDEREN har ikke i mange år reelt været et debatblad eller en kommunikationskanal på tværs mellem ledere. En mellemvej kunne være en læserbrevsfunktion; den vil sandsynligvis blive brugt ganske lidt, men det har værdi at tilbyde det. En frivillig gruppe kan moderere eventuelt indkomne læserbreve.
- Det er vigtigt, at de frivillige skribenter har indflydelse på det arbejde, som de udfører.

### Beslutning

*HB fulgte indstillingen og godkendte forslaget om, at indholdet i FDF LEDEREN fremover planlægges og besluttet af FDFs ansatte (kommunikationsteam), så sammenhængen bliver stærkere mellem FDF LEDEREN og FDFs øvrige kommunikationskanaler. Ligeledes skal der tilføjes mulighed for at indsende, få vurderet og eventuelt bragt læserbreve. Én eller flere frivillige skal modtage og vurdere indkomne læserbreve. Magasinet's redaktion er beslutningsdygtig i forhold til at beslutte, hvornår valgte læserbreve bringes.*

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<b>2.4 Optagelse af realkreditlån</b> HB skal beslutte om der skal optages realkreditlån. HB beslutter endvidere om lånet skal sammenlægges med det eksisterende.	B	15	SB	x

Punktet udgik og udskydes til næste HB-møde.

<b>2.5 VIFO-konference på HB-mødet i november</b> HB beslutter at afholde en minikonference til november, som udløber af uddannelsesprojektet med VIFO og KFUM-spejderne	B	10	ABV	x
---	---	----	-----	---

Anna Vistesen introducerede jf. bilaget. Der er lagt op til forskellige nedslag, hvor FDFere og KFUM-spejdere kan mødes på tværs og arbejde videre med uddannelsesprojektet. Fonden vægter videndeling fra rapporten meget højt.

#### Kommentarer

- Varigheden bør ikke overskride to timer.
- Uddannelsesforum og KFUM-spejdernes pendant inviteres med, men er ikke bærende, da de også skal arbejde med det ugen efter og har arbejdet med indholdet i lang tid. Begge udvalgsformændene kan deltage på den foreslåede dato.

#### Beslutning

HB fulgte indstillingen og godkendte, at vi holder en mini-konference d. 11. november med VIFO og KFUM-spejderne.

<b>2.6 Studieture og opdatering af HB-mødekalender</b> Endelig beslutning om studietur ifm. HBs oktobermøde og opdatering af HBs mødekalender for efteråret.	B	5	HB	
---	---	---	----	--

Kim Koch indledte punktet. Kim har afdækket muligheden for at flytte turen til en weekend i oktober, men flere kan ikke umiddelbart få dette til at gå op. Derfor ser det svært ud at få til at lykkes i efteråret 2023.

#### Kommentarer

- Det er utroligt givende med studieture til andre organisationer; særligt for de faglige inspirationspunkter. Men bestemt også for det sociale sammenhold.
- Kunne januar 2024 være en mulighed? Det bliver sent i HB-perioden.
- Inspirationen skal understøtte FDFs nuværende strategi – men andres erfaringer kan jo også inspirere på måder, som vi ikke kan forudse eller rammesætte på forhånd.
- FU har også overvejet, om turen kan afvikles i Danmark, hvor der også er megen inspiration at søge.

Det konkluderes, at der er opbakning til at afholde en studietur til oktober 2023, selvom hele HB ikke kan deltage. Lene, Søren og Morten har ikke mulighed for at deltage hele weekenden. Der arbejdes dermed videre, dog med det forbehold, at der skal findes en organisation, som kan tage imod HB. Kim Koch arbejder videre. Afgang bliver efter arbejdstid fredag og hjemkomst i løbet af søndag.

Mødet i august bibeholdes indtil videre som fredag-søndag. Hvis dagsordenen tillader det, så skæres søndag væk som mødedag. Dette meldes ud senere, ligesom mødestedet fastlægges snarest muligt.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<b>2.7 Godkendelse af årsrapport 2022 for HCT-fonden</b> Årsrapporten gennemgås og godkendes forud for digital signering.	B	10	SB	x

Stefan Buntzen introducerede, at HB som fondsbestyrelse skal godkende og underskrive årsrapporten. Der er fortsat lidt midler tilbage i fonden, om end ikke til mange år endnu.

#### Kommentarer

- Det er ærgerligt, at der ikke er flere FDFere skrevet op til Silkeborg Højskole. De ansatte i FDF og på højskolen er i gang med flere mindre tiltag for at styrke broen og tilgangen af FDFere.
- Det kunne også være muligt at lave internationalt projekt sammen med højskolen; det kunne muligvis lede nogle FDFere i højskolens retning.

Det konkluderes, at årsrapporten godkendes. Den sendes herefter til online signering.

<b>2.8 Status fra møde med trosudvalget</b> Kort mundtlig orientering om møde mellem HB og trosudvalget.	O	10	KKR/AB	
---	---	----	--------	--

Anna Berg introducerede og fortalte, at arbejdsgruppen har mødt trosudvalget. De fortsætter samtalerne og skal mødes til august. Det undersøges om udvalget kan deltage fredag til HB-mødet i august. Udvalget er enig i et fornyet fokus på tro og forkyndelse, men ikke nødvendigvis via produktion af mere materiale. Hellere via inspiration til at anvende eksisterende materiale. Samtalerne fortsætter og vi må se, hvordan de udvikler sig.

<b>2.9 "Flere børn og unge skal møde FDF gennem musik" forslag til indsats fra arbejdsgruppen</b> HB får en mundtlig orientering om musikgruppens foreløbige arbejde samt en orientering om, at deres plan behandles til oktober.	O	10	ABV	
--	---	----	-----	--

Anna Vistesen orienterede om, at gruppen består af Ulla Visbech og 3-4 andre. De har arbejdet i det små i et par måneder. Ulla Visbech vil gerne fremlægge arbejdet for HB, indtil videre til oktober; dette må passes ind med HBs studietur, så det bliver sandsynligvis til november i stedet for.

Arbejdsgruppen har fokus på fællessang i forskellige kontekster, fx arrangementer.

<b>3.0 Faste punkter</b>				
<b>3.1 Referat fra seneste FU-møde</b> Referat fra møde i forretningsudvalget den 31. maj 2023 er vedlagt som bilag.	O	5	SB	x

lab.

<b>3.2 Opsamling på dette HB-møde</b> Opsamling og afrunding på dette HB-møde. Mulighed for at alle afslutter mødet på en god måde. Var der punkter vi ramte godt eller mindre godt? Om nødvendigt behandles punktet uden ansatte.	D	5	DF	
---	---	---	----	--

#### Kommentarer

- Dejligt, at der har været video på hos alle; det gør det langt nemmere at aflæse rummet.
- Videoen har hakket lidt for nogle.
- Det er fornuftigt med onlinemøder til de korte aftenmøder.

	Type	Tid/min	Ansvar	Sagsark
<b>3.3 Næste møde</b>	B	5	JHK	
Opsamling på dette HB-møde med nedslag på emner i bilag og årshjulet med henblik på næste HB-møde.				
Det bliver fredag-søndag. Stedet er ikke fastlagt – Jakob Harbo vender tilbage med et oplæg.				
Der er bl.a. økonomi, tro og forkyndelse, landslejr 2026 og proces for det næste internationale projekt på dagsordenen.				
<b>3.4 Eventuelt</b>	O	5		
<ul style="list-style-type: none"> <li>- 3/2 2024: Skolekonference på Silkeborg Højskole. Alle fra HB er velkomne.</li> <li>- Opfølgning på FDF Nibes jubilæum: De får en gave og hilsen. Det er desværre ikke muligt med besøg.</li> </ul>				